
Tento text se nachází na stránkách WWW.LEVRET.CZ

Moderní babictví 13, 2007

ZNAČENÍ NOVOROZENCŮ
R. Peschout
Gynekologicko-porodnické oddělení nemocnice, Jihlava
Toto  téma  je  dnes  nejvíce  přetřásáno  v  mediích  a  je  to  vděčné  sousto  pro  všechny  rádoby 
investigativní  novináře.  Problematika  značení  novorozenců  je  poměrně  složitá.  Z  pohledu 
porodníka má jistě svá úskalí a v současné době je značně roztříštěná. Jistě se jedná o podskupinu 
značení pacientů obecně, ale o podskupinu značně specifickou. Značení může probíhat v době, kdy 
není  na porodním sále klid  k soustředění se jenom na problém dobrého označení novorozence.
V současné době je ještě většina porodních sálů využívána na hranici stávající kapacity jak lůžkové, 
tak personální.

Otázkou je již to, kdy značit. Značení novorozence by mělo probíhat, dle mého názoru, ještě než 
porodník  (nebo rodič)  odstřihne  pupeční  šňůru.  Neboť tak  je  docíleno skutečně  toho,  že  nelze 
novorozence  zaměnit.  Kdykoliv  později,  kdy  je  dítě  přenášeno,  odnášeno  a  je  jím  různě 
manipulováno,  potom  může  dojít  k  záměně  novorozence.  Štítek  s  přesnou  identifikací  dítěte 
(nejlépe jméno a číslo  porodu v porodní  knize) by neměl být sundáván z  těla novorozence při 
jakékoliv  manipulaci.  Pomineme-li  všechny aspekty značení pacientů,  potom by mohlo záměně 
novorozenců předcházet ošetřování novorozence v jedné místnosti  s matkou. Rodiče by na dítě 
celou dobu viděli, všechny úkony, nutné k ošetření se provedou tak, že neztratí svého novorozence
z dohledu. Nevím bohužel, kolik porodnic takto funguje, ale jistě při plánování nových porodních 
sálů či přestavbě starých by mělo být toto hledisko zohledněno.

R. Peschout
Vrchlického 59

Jihlava
586 01

1

http://www.levret.cz/
http://www.levret.cz/publikace/casopisy/mb/2007-13/

